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El Gobierno ha entregado ya 
a los sindicatos y la patro-
nal CEOE el último borra-
dor del anteproyecto de Ley 
de Mutuas, que introduce 
algunos cambios respecto 
al que valoraron la semana 
pasada las sociedades de 
atención primaria, que se 
congratularon de la desapa-
rición en el texto a la lla-
mada alta presunta, un ar-
tículo que permitía dar de 
alta a un paciente de forma 
automática si la inspección 
médica no contestaba a la 
propuesta de alta de la mu-
tua en el plazo de cinco días. 

El borrador final de la 
norma, que se aprobará pre-
visiblemente hoy en el Con-
sejo de Ministros, sigue sin 
incluir la criticada alta pre-
sunta pero podría restar 
cierto protagonismo a los 
médicos de los servicios sa-
nitarios en la concesión de 
las altas.  

Concretamente, establece 
que las mutuas podrán pro-
poner a la inspección mé-
dica el alta de un paciente 
y ésta tendrá cinco días de 
plazo para contestar. En 
caso de que la inspección 
médica desestime la pro-
puesta de alta tras consul-
tar a su vez con el médico de 
familia "o no conteste en el 
plazo establecido" (éste es el 
principal cambio introduci-
do en el último borrador), la 
mutua podrá proponer el 
alta al Instituto Nacional de 
la Seguridad Social (INSS), 
que deberá resolver en el 
plazo de cuatro días (no  
dice si naturales o hábiles). 

PLAZOS MUY CORTOS  

José María Morán, vicepre-
sidente de la Federación de 
Asociaciones de Inspección 
de Servicios Sanitarios 
(Faiss), valora en negativo el 
texto final: "Es cierto que se 
ha eliminado el alta pre-
sunta, pero el plazo de cin-
co días para que conteste el 

Ley de Mutuas: sin 
'alta presunta' pero 
en manos del INSS

El borrador final da sólo 5 días al inspector médico para 
contestar a propuestas del alta y, si no lo hace, 4 al INSS
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inspector médico es absolu-
tamente inviable porque 
significa que para hacerlo 
debe consultar a su vez al 
médico de familia y éste 
perseguir al paciente y ha-
cer el informe. Al no poder 
cumplir el plazo, la realidad 
es que el alta pasará a ma-
nos del INSS, una estruc-
tura administrativa, que 
¿deberá decidir en cuatro 
días sobre el alta médica de 
un paciente sin verlo? Esto 

El consejero de Salud de 
la Generalitat, Boi Ruiz, 
aseguró ayer en el Pleno 
del Parlamento autonó-
mico que ningún pacien-
te de la sanidad pública 
dejará de ser atendido 
pese al cierre de camas 
previsto este verano en 
los hospitales catalanes, 
según informó Europa 
Press. 

El Servicio Catalán de 
la Salud (CatSalut) anun-
ció previamente que se 
cerrarán durante julio y 
agosto una media del 16 
por ciento de las 13.072 
camas de agudos, lo que 
supone un total de 2.091 
menos, una cifra similar a 
la del año anterior.  

  Ruiz defendió que el 
cierre de camas responde 
también a factores que no 
guardan relación con los 
recortes, como la existen-
cia de cada vez más ciru-
gía ambulatoria, la aten-
ción de personas a domi-
cilio, el trabajo sobre los 
enfermos crónicos y los 
hospitales de día. 

La oposición lamentó la 
situación de colapso que, 
a su juicio, provoca el cie-
rre de camas en las ur-
gencias de los hospitales, 
a lo que Ruiz respondió 
apelando a la "autono-
mía" de los gestores de los 
centros para resolver una 

Ruiz garantiza que nadie se 
quedará sin atención en verano
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espera excesiva en un mo-
mento determinado. 

La diputada del PSC 
Núria Segú recordó, por 
su parte, que en Catalu-
ña "tenemos recursos en 
camas y personal por de-
bajo de la media españo-
la en relación al resto de 
comunidades autónomas. 
Algunos ejemplos de esto 
se detallan en que tene-
mos 1,92 camas por cada 
1.000 habitantes (2,01 de 
media en España) o un vo-
lumen de altas hospitala-
rias por cada 1.000 habi-
tantes más de 5 puntos 
superior a la media esta-
tal (en Cataluña 89,34 al-
tas por cada 1000 habi-
tantes  y 83,29 de media 
estatal). También tenemos 
menos personal sanitario 
(3,19 profesionales  por 

cama  y 3,44 en el conjun-
to de España), y más por-
centaje de ocupación hos-
pitalaria (82,02 por ciento  
y 77,39 en España). Y todo 
ello, con un índice de pro-
ductividad (UMA-perso-
nal sanitario de 31,4 en 
Cataluña y de 25,6 de me-
dia española) que lidera el 
ranking estatal". 

La Unión Catalana de 
Hospitales (UCH), coinci-
diendo con la interven-
ción parlamentaria de 
Ruiz, emitió un comuni-
cado de apoyo en el que 
asegura que el cierre "de 
alrededor de un 15 por 
ciento de las camas du-
rante el verano es una 
práctica habitual en los 
hospitales de la Red Hos-
pitalaria de Utilización 
Pública (XHUP)".

No habrá alta de las 
mutuas tras 5 días de 
silencio administrativo

Un nuevo borrador, que iría hoy a Consejo de Ministros, 
corrige el anteproyecto dado a conocer en diciembre 

'Alivio' de las sociedades de AP.  Las sociedades 
de atención primaria dicen sentirse aliviadas por la de-
cisión final de no incluir el alta presunta en el antepro-
yecto (ver DM del 3-VII-2014), tal y como figuraba en bo-
rradores anteriores en los que, si el inspector no con-
testaba en el plazo de cinco días se entendía, por silen-
cio administrativo, que el paciente tenía el alta médica.

Primaria defiende  
que el texto implica 
pocos cambios para  
el médico sobre la 
situación actual, en la 
que ya prima 
jerárquicamente la 
decisión del inspector

La Asociación Española 
de Pediatría (AEP), por 
medio de su Comité Ase-
sor de Vacunas (CAV), con-
sidera que "nada cambia" 
tras lo dicho el miércoles 
por Ana Mato en el Con-
greso (ver DM de ayer). La 
ministra, como contó dia-
riomedico.com y su edi-
ción en orbyt, señaló que 
si el médico lo considera 
necesario "por algún ries-
go concreto", se podrá ac-
ceder a la vacuna de la va-
ricela, de forma gratuita, 
en el hospital, fuera del 
calendario oficial. 

Francisco Álvarez, se-
cretario del CAV, dijo ayer 
a DM que la ministra alu-

Vacuna de la varicela: según la 
AEP, Sanidad no 'abre la mano' 

MADRID 
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día a una realidad ya exis-
tente: "Los grupos de ries-
go siempre han estado cu-
biertos a cualquier edad", 
con financiación pública. 
Así, la vía de acceso a la 
vacuna, más allá de los 12 
años que establece el ca-
lendario oficial, sólo será 
posible en los hospitales 
públicos "en grupos de 
riesgo y en profilaxis 
post-exposición", como ya 
sucedía antes de que la 
vacuna Varivax pasara 
del ámbito farmacéutico 
al uso hospitalario. 

Lo que podía interpre-
tarse como una apertura 
de mano del Ministerio no 
es tal, según la AEP, que 
lleva meses avisando de 
posibles privilegios en la 

sanidad privada: "Si el pe-
diatra privado quiere y su 
centro ha adquirido la va-
cuna", quien acceda a es-
tos centros podrá dispo-
ner de la vacuna fuera de 
los 12 años oficiales, aña-
de Álvarez, que insistió 
ayer en la preocupación 
de la AEP por el posible 
negocio con la vacuna en 
el canal privado.  

El secretario del CAV 
aprovechó para recordar 
que sólo el médico de hos-
pital, y no el de Familia, 
puede prescribir la vacu-
na ahora que es de uso 
hospitalario, y que ésta 
está accesible en los cen-
tros de salud, para los 12 
años y para los grupos de 
riesgo a cualquier edad.

Consulte el borrador 
final del Anteproyecto 
de Ley de Mutuas  
pulsando aquí

DIARIOMEDICO.COM

lo que va a provocar, al fi-
nal, es una desafección del 
médico sobre las altas. 
Cuando el objetivo es inal-
canzable, al final se elude la 
responsabilidad: el médi-
co entenderá que él da las 
bajas y la mutua o el INSS, 
las altas. Y eso es grave". 

Por el contrario, Francis-
co José Sáez, coordinador 
del grupo de IT del Foro de 
Atención Primaria y miem-
bro de la Sociedad Españo-
la de Médicos Generales y 
de Familia (SEMG), opina 

que los cambios introduci-
dos no restan papel al médi-
co de atención primaria: 
“Jerárquicamente el inspec-
tor y el INSS pueden ya con-
ceder altas en contra de la 
opinión del médico". 

"Y actualmente -continúa 
Saez- estamos ya recibien-
do en atención primaria so-
licitudes de alta de la ins-
pección médica que nos 
fuerzan a contestar en 24-48 
horas, por lo que en reali-
dad, nuestra situación no 
cambia. Sí lo hace para los 
inspectores, que deberán 
acelerar su trabajo y si no 
contestan en el plazo la 
cuestión será responsabi-
lidad suya. Nosotros ya es-
tamos forzados a hacerlo en 
plazos muy cortos".  

Sáez se ratifica así en lo 
dicho ya por las tres socie-
dades de primaria que, sin 
calificar de bueno el texto fi-
nal, sí han celebrado "con 
alivio más que satisfacción 
que no incluya finalmente el 
alta presunta”. Sáez vatici-
na además la necesidad de 
cambiar "formas de traba-
jar" y dar acceso a toda la 
inspección médica a la his-
toria de los pacientes.

Boi Ruiz, consejero catalán de Salud. 
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El govern fa pinya en la de-
fensa de la reducció de ser-
veis i llits als hospitals de la
xarxa pública. Tant el pre-
sident, Artur Mas, com el
conseller de Salut, Boi
Ruiz, van ser interpel·lats
ahir al Parlament per l’o-
posició sobre el pla que
preveu tancar 2.091 llits
del total de 13.072 de què
disposa el sistema sanita-
ri. Durant el debat, Ruiz
va obrir la possibilitat de
prioritzar les interven-

cions dels pacients el trac-
tament dels quals resulti
més car mentre resten en
llista d’espera.

Les intervencions es
fan ara per ordre estricte a

cada regió sanitària, però
Salut introduiria “un cri-
teri d’ús de recursos sani-
taris durant l’espera”, co-
sa que evitaria un sobre-
cost. Ruiz és partidari de

prioritzar amb criteris clí-
nics “per evitar que em-
pitjori la malaltia”, per ga-
rantir una “millor quali-
tat de vida”... Però també
una altra raó podria ser

“si l’espera comporta una
despesa superior a la
d’atendre el pacient”.

Mentre no s’aclareix la
nova proposta, la polèmi-
ca pel pla d’estiu –que farà
desocupar fins a una quar-
ta part de les places a l’a-
gost– continua generant
protestes als hospitals i
polèmica política. Mas va
argumentar ahir al matí
que “tota la vida s’han tan-
cat llits a l’estiu; és que els
professionals sanitaris no
tenen dret a fer vacan-
ces?” Mas responia així a
la demanda del president
d’ICV-EUiA, Joan Herre-
ra, que li reclamava re-
prendre el conseller Ruiz
per les retallades i la desti-
tució del cap d’Urgències
de l’hospital Vall d’He-
bron. Tant Herrera com la
diputada d’ERC Anna Ver-
gés van retreure a Boi Ruiz
que les retallades aplica-
des aquest any “col·lapsen
les urgències”. El govern
insisteix que s’han elimi-
nat serveis de manera si-
milar a la d’altres anys.

Ruiz va admetre que
“una espera inadequada
durant una sèrie de dies
en un servei d’urgències
per ser ingressat en una
planta és un tema que
hem de resoldre” quan
apareixen “situacions sin-
gulars”, però hi va afegir
que, en el cas de l’Hospital
Vall d’Hebron, “s’ha inici-
at un projecte de reorga-
nització del servei d’ur-
gències” que donarà bons
resultats. Tant el PP com
el PSC i la CUP van carre-
gar també contra el conse-
ller. En canvi, la Unió Ca-
talana d’Hospitals defensa
les mesures perquè “el
tancament és habitual a
l’estiu”. En un comunicat,
els hospitals avalen també
la “derivació de pacients”,
perquè “evita possibles
col·lapses i no té res a veure
amb la privatització”. ■

SALUT

Ruiz vol prioritzar els
pacients que generin una
despesa d’espera més cara
a Mas defensa al Parlament l’abast del tancament de llits durant l’estiu a El
conseller insisteix que no hi ha prou fons i que l’operatiu és similar al del 2013
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Les frases

“Tota la vida s’han
tancat llits. Hi ha la
meitat d’intervencions
a l’estiu... El tripartit
també en tancava”
Artur Mas
PRESIDENT DE LA GENERALITAT

“És indigne tenir
sales d’observació a
vessar i persones
esperant a urgències
dos o tres dies”
Anna Vergés
DIPUTADA D’ERC

Un centenar i mig d’usuaris i personal sanitari van concentrar-se ahir davant del Parlament ■ JOSEP LOSADA

“En sanitat ha
traspassat totes
les línies vermelles.
Escolti les protestes
de tot el món”
Joan Herrera
PRESIDENT DEL GRUP ICV-EUIA

L’hospital Germans Trias
i Pujol de Badalona i el Sis-
tema d’Emergències Mè-
diques (SEM) han creat i
validat un sistema que
permet detectar els casos
d’ictus més greus en el
mateix moment en què

els pacients són atesos en
una ambulància. El mèto-
de és pioner al món i de-
tecta en un minut i mig
les obstruccions de les ar-
tèries cerebrals, que són
el 20% del total d’ictus.

El temps transcorre-
gut des de l’aparició dels
primers símptomes fins
al tractament és clau per

minimitzar les seqüeles al
pacient. S’alliçona els tèc-
nics del transport sanita-
ri del SEM, que seran els
encarregats de determi-
nar i decidir el trasllat a
un hospital d’alta com-
plexitat. Una escala més
complexa utilitzada pels
neuròlegs ajuda a valo-
rar l’ictus entre el 0 i el 9
mentre es fa el trasllat i,
d’aquesta forma, el perso-
nal de l’hospital ja comen-
ça el tractament en bai-
xar de l’ambulància.

L’ús del sistema ha es-
tat validat en prop de 400
pacients del Barcelonès
nord i el Maresme. ■

Nou sistema per
detectar ictus greus
a les ambulàncies

Redacció
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La presentació del sistema de detecció ràpida dels ictus
creat per Can Ruti i el SEM ■  QUIM PUIG

El conseller d’Interior, Ra-
mon Espadaler, va assegu-
rar ahir que el govern ini-
ciarà després de l’estiu la
tramitació de la llei sobre
l’espai públic, en què es re-
gularà l’ocultació de la ca-
ra, especialment amb el vel
integral o el burca.

Durant la sessió de con-
trol al govern al Parla-
ment, Espadaler va adme-
tre que la decisió del Tribu-
nal Europeu de Drets Hu-
mans (TEDH) de donar su-
port a la llei francesa que
prohibeix a les dones por-
tar el burca en els espais
públics dóna una “nova
perspectiva” des del punt
de vista de “seguretat i dig-
nitat”. Espadaler va afegir-
hi: “La sentència intro-
dueix aspectes importants
que ens aproximen al tema
particular de l’ocultació de
la cara, en aquest cas, del
burca, des del punt de vista
de la seguretat i la dignitat
de la dona. Tot el que fem
en aquesta llei ho haurem
de fer des d’aquesta pers-
pectiva i haurem de ser ca-
paços d’incorporar-la.” Di-
versos ajuntaments fa
temps que demanen em-
para legal per regular-ho,
com el de Lleida. ■

COL·LECTIUS

La llei per
regular l’ús del
vel integral,
passat l’estiu
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Els sindicats de l’ens fer-
roviari estatal Adif han
convocat una vaga de 46
hores seguides pels dies
31 de juliol i 1 d’agost, co-
incidint amb l’operació
sortida d’agost. La protes-
ta es fa per la liberalitza-
ció del sector i la situació
laboral dels venedors de
bitllets, amenaçats d’aco-
miadament. Els empleats
d’Adif controlen la in-
fraestructura ferroviària
i els semàfors, de manera
que l’operador únic, Ren-
fe, podria veure’s afectat
de forma global. ■

TRANSPORTS

La vaga d’Adif
pot fer aturar
Renfe el dia 31
i l’1 d’agost

Redacció
REDACCIÓ

O.J.D.: 
E.G.M.: 
Tarifa: 
Área: 

Fecha: 
Sección: 
Páginas: 

14413
148000
3098 €
536 cm2 - 50%

11/07/2014
SOCIETAT
35

Boi Ruiz, conseller de Salut; Hospital  Vall d'Hebron; Hospitals i Centres de Salut; Política Sanitària; Salut

user
Rectángulo



Cataluña

Ruiz se inhibe del cierre de camas y 
lo deja en manos de los hospitales
La patronal Unió d’Hospitals se alinea con la Conselleria y defi ende la medida

Ana Domingo

BARCELONA-La decisión de ce-
rrar camas, cuántas y de qué 
plantas, en verano es responsabi-
lidad de la gerencias de los hospi-
tales catalanes. ¿Por qué? Por su 
«autonomía»  de gestión. Así, si un 
paciente aguarda más de 24 horas 
o, incluso cinco días, en Urgencias 
para poder ingresar para que se le 
practiquen pruebas diagnósticas 
o porque su enfermedad así lo 
requiere por motivos clínicos, es 
responsabilidad de los gerentes. 
Es la conclusión que se desprende 
después de que, conminado por 
la oposición, el conseller Boi Ruiz 
respondiera ayer en sede parla-
mentaria que son los centros 
quienes deben resolver una espe-
ra excesiva en un momento deter-
minado. Balones fuera, tras una 
férrea defensa del cierre de camas 
estival. 

«Una persona que espera a estar 
ingresada en una habitación está 
esperando una cama, pero no 
desatendida», dijo Ruiz. Y no 
miente el conseller, pero se olvida 
de considerar que si un paciente 
debe ingresar en un hospital es 
que la asistencia en Urgencias no 
basta. Más aún, el enfermo no 
dejará de estar atendido lo que 
supone más carga de trabajo para 
los profesionales del servicio, tal y 
como vienen denunciando desde 
hace meses. El más por menos 
tiene un límite, han denunciado 
una y otra vez trabajadores de los 
diferentes centros sa-
nitarios catalanes. De 
hecho, ayer, centena-
res de personas se 
concentraron frente al 
Parlament para exigir 
la paralización de los 
ajustes presupuesta-
rios, que este año se 
traduce en un recorte 
de 60 millones más. En 
este sentido, sí es «au-
tonomía» de los cen-
tros ajustar sus recursos en base a 
la demanda, pero se olvida el 
conseller que el cierre de camas 
de este verano también responde 
a la necesidad de ahorrar impues-
ta por el Govern. 

Cada verano, desde hace años, 
el número de camas habilitadas 

Centenares de trabajadores y usuarios del sistema sanitario protestaron ayer ante el Parlament 

Gruillem Sans

Ruiz sí contó con el apoyo de la 
Unió d’Hospitals, que presidió 
antes de ser nombrado conseller. 
«El cierre de alrededor de un quin-
ce por ciento de las camas duran-
te el verano es una práctica habi-
tual en los hospitales de la Red 
hospitalaria de Utilización Públi-
ca», señaló la entidad en un co-
municado. «Sobre todo en los 
meses de calor, la atención se 
puede garantizar desde otros re-
cursos asistenciales. Las camas 
hospitalarias son un recurso que 
requiere mayor disponibilidad en 
invierno». El president reiteró el 
mensaje: «se cierran camas sí, 
como siempre; como toda la 
vida», y no desaprovechó la opor-
tunidad para introducir la coletilla 
secesionista. Sí, el sistema sanita-
rio catalán está «tremendamente 
tensionado», pero lo está porque 
el Govern no dispone de los recur-
sos necesarios y no dispone de 
ellos porque el Gobierno ahoga 
las arcas públicas catalanas.

Una persona que 
espera una cama está 
esperando una cama, 
pero no desatendida»

Boi Ruiz 
Conseller de Salud

corrigió al conseller, ambos mé-
dicos de profesión, al asegurar 
que las camas que han sido cerra-
das no pueden abrirse así como 
así porque requieren revisiones 
técnicas y de seguridad.

100 por ciento», dijo. Esto último 
es cuanto menos imposible en 
Vall d’Hebron, donde una cin-
cuentena de camas están cerradas 
de forma estructural. También la 
diputada de C’s, Carme Pérez, 

En verano se 
cierran camas, sí, como 
siempre; como toda       
la vida»

Artur Mas 
President de la Generalitat

LA OPOSICIÓN 

Carga contra 

el conseller y 

critica que no 

haga nada 

para aligerar 

las Urgencias

ha variado respecto al periodo 
invernal, porque como señaló el 
conseller, e incluso el presidente 
de la Generalitat, Artur Mas, la 
cifra de cirugías programadas 
desciende y porque se potencia 

cada vez más las in-
tervenciones ambu-
latorias que no re-
quieren de un ingreso 
posterior. Pero, este 
año, llueve sobre mo-
jado y, además, está 
previsto que los hos-
pitales incrementen 
de media un 4 por 
ciento el número de 
operaciones para 
aligerar unas listas de 

espera descontroladas a causa de 
los múltiples tijeretazos sanita-
rios, precisamente. Pero, para 
Ruiz no es tan importante el nú-
mero de camas activadas como 
cuántas se pueden habilitar. 
«Unos días se utiliza entre el 40 por 
ciento y el 60 por ciento y otros el 
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La UE expedienta l’Estat 
per la MAT a Santa 

Coloma de Gramenet

MEDI AMBIENT

Falta l’estudi d’impacte ambiental 
La Comissió Europea (CE) ha obert un procediment 
d’infracció a l’Espanya perquè no hauria fet estudis 
d’impacte ambiental abans de construir la línia de 
molt alta tensió (MAT) entre Sentmenat i Santa Co-
loma de Gramenet. Brussel·les ha obert una investi-
gació per esbrinar si les autoritats espanyoles han 
aplicat correctament la legislació mediambiental co-
munitària. “Abans d’autoritzar un projecte, les au-
toritats competents han d’haver-se assegurat que 
s’ha fet l’estudi d’impacte ambiental corresponent 
i, a més, l’han de posar a disposició del públic”, recor-
da la Comissió, que ja ha enviat una carta al minis-
teri d’Afers Estrangers, que té dos mesos per res-
pondre i donar explicacions. La CE considera que la 
construcció de la MAT entre Sentmenat i Santa Co-
loma de Gramenet pot provocar “efectes significa-
tius en el medi ambient i també en les persones, per 
la naturalesa i la situació del projecte”.  

REE: l’estudi el va passar als anys 70 
Un portaveu de Red Eléctrica Española (REE) es de-
fensa en declaracions a l’ARA i assegura que aques-
ta línia sí que ha passat un estudi d’impacte ambi-
ental fa 40 anys. Segons REE, la línia de Sentmenat 
a Santa Coloma de Gramenet es va construir als anys 
70 pensada com una línia de 400 kV, però mai ha fun-
cionat a la màxima potència, sinó només a 220 kV. 
El projecte actual és que aquesta línia passi a fun-
cionar a 400 kV tal com es va dissenyar, i només s’ha 
de construir una subestació, que sí que ha passat 
l’estudi ambiental perquè és una obra nova. Pel que 
fa al procés sancionador obert per la Comissió, REE 
no es mostrava preocupada perquè considera que 
és només un tràmit. 

L’alcaldessa, satisfeta i indignada 
L’alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet, Núria 
Parlon, es mostrava ahir molt satisfeta amb la de-
cisió de la comissió de medi ambient de la CE, tot i 
que no coneixia encara el contingut de l’expedient 
i no podia determinar amb precisió què demana Eu-
ropa a Espanya. “És una petita victòria”, afirmava 
l’alcaldessa, que alhora estava indignada amb la res-
posta de REE. “Dir que l’estudi d’impacte es va fer als 
anys 70 és una falta de respecte als veïns i les lleis 
de la UE”, va afegir Parlon.

ALBERT SOLÉ ❊ BARCELONA

Les obres de la MAT al seu pas per Santa Coloma  
de Gramenet. G. TRIUS  

Boi Ruiz vol prioritzar ara els 
pacients que costin més recursos

rant l’espera. Fa més de dos anys 
que el departament de Salut va 
anunciar que implantaria un nou 
model de gestió de les llistes d’espe-
ra per a les operacions més comu-
nes, que prioritzarà els pacients en 
funció de la seva gravetat, del dolor, 
del risc de complicació i de l’impac-
te sobre la qualitat de vida. Ahir el 
conseller va anunciar que també es 
prioritzarà el cost que comporta per 
al sistema sanitari l’atenció als paci-
ents que encara no han estat operats. 
“Si el problema és bàsicament eco-

nòmic, i l’espera comporta una des-
pesa superior, ho haurem de priorit-
zar”, va dir Ruiz. Es preveu implan-
tar el nou model a partir del 2015. 

Coincidint amb la presència del 
conseller de Salut al Parlament, un 
centenar de treballadors i usuaris de 
la sanitat, convocats per entitats ve-
ïnals i sindicats, es van concentrar 
per protestar contra les retallades i 
contra la gestió del conseller. Van re-
clamar una sanitat totalment públi-
ca i van denunciar la saturació de pa-
cients que els últims dies han patit 
els serveis d’urgències dels hospitals 
de la Vall d’Hebron i de Bellvitge.  

Ruiz nega el col·lapse a urgències 
El conseller va negar la saturació de 
pacients a urgències de la Vall He-
bron i ho va atribuir a un conflicte 
laboral. Segons Boi Ruiz, el nou pla 
de millora de les urgències donarà 
resultats aviat. No pensen igual els 
treballadors, que denuncien una sa-
turació “crònica” de les urgències. 
Una denúncia que li ha costat el càr-
rec al cap del servei, Xavier Jimé-
nez. Dimecres hi tornava a haver 
una cinquantena de pacients pen-
dents d’ingrés, segons fonts del ser-
vei, que recorden que la mitjana 
d’espera és de 48 hores, tot i que hi 
ha hagut pacients que han estat cinc 
dies esperant. A l’Hospital de Bell-
vitge, segons els sindicats, ahir hi 
havia una vintena de pacients pen-
dents de ser ingressats.e

El conseller manté que es tanquen els mateixos llits que cada estiu

SANITAT

Les llistes d’espera i el tancament de 
llits es van fer ahir un lloc al Parla-
ment durant la sessió de control al 
Govern. El conseller de Salut, Boi 
Ruiz, va respondre a dues inter-
pel·lacions d’ERC i d’ICV que dema-
naven explicacions després de les 
protestes dels últims dies als hospi-
tals de la Vall d’Hebron i de Bellvit-
ge. Ruiz va reiterar –com havien fet 
el dia abans responsables del 
departament – que el nombre de llits 
que es tancaran aquest estiu és el 
mateix que l’any passat: uns 2.091 de 
mitjana. El conseller va dir que en-
tre juliol i setembre hi haurà un 80% 
de llits disponibles i va mantenir que 
es tanquen perquè durant l’estiu 
baixa l’activitat quirúrgica.  

Salut argumenta que aquests llits 
es mantenen en standby i es reobri-
ran a la tardor. I mentre que una de 
les dues patronals de la sanitat con-
certada, la Unió Catalana d’Hospi-
tals, defensa que el tancament de 
llits a l’estiu “és habitual”, els sin-
dicats recorden que els hospitals ja 
han perdut un miler de llits des de 
l’inici de les retallades. Pel que fa a 
les llistes d’espera, Boi Ruiz va avan-
çar que el nou model de gestió, que 
fa mesos que s’hauria d’haver posat 
en marxa, també prioritzarà els pa-
cients que generin més despesa du-

BARCELONA
LARA BONILLA

LA PROTESTA CONTRA LES RETALLADES EN LA SANITAT ARRIBA AL PARLAMENT  
Un centenar de treballadors i usuaris de la sanitat, convocats per entitats veïnals i sindicats, van 

protestar ahir a les portes del Parlament contra les retallades en la sanitat pública, el tancament de llits 
a l’estiu i el col·lapse de les urgències als hospitals de la Vall Hebron i de Bellvitge. PERE VIRGILI

Nou mètode per 
detectar els ictus greus
L’Hospital Germans Trias  i el Sis-
tema d’Emergències Mèdiques 
(SEM) han creat i validat un nou 
mètode que permet detectar els 
casos d’ictus més greus en el ma-
teix moment que els pacients són 
atesos a l’ambulància. El nou mè-
tode és pioner al món i permet 
identificar en menys d’un minut i 
mig els casos en els quals l’ictus és 
causat per una obstrucció d’una de 
les grans artèries cerebrals. 
Aquests casos especialment greus 
suposen el 20% de tots els ictus i el 
temps transcorregut des de l’apa-
rició dels primers símptomes fins 
al tractament és clau per minimit-
zar les seqüeles del pacient.
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El conseller de l'Interior, Ra-
mon Espadaler, va assegurar  que
el Govern iniciarà després de l'es-
tiu la tramitació de la llei sobre l'es-
pai públic, en què es regularà so-
bre l'ocultació de la cara a l'espai
públic i, especialment, sobre el
vel integral o burca.

Durant la sessió de control al
Govern al Parlament, Espadaler va
admetre que la decisió del Tribu-
nal Europeu de Drets Humans
(TEDH) de recolzar la llei france-
sa que prohibeix a les dones por-
tar el burca en els espais públics,
dóna una «nova perspectiva» des
del punt de vista de «seguretat i
dignitat de la dona».

«La sentència dóna una nova
perspectiva i introdueix aspectes
importants que ens aproximen al
tema particular de l'ocultació de la
cara, en aquest cas del burca, des
del punt de vista de seguretat i dig-
nitat de la dona. Tot el que fem en
aquesta llei ho haurem de fer des
d'aquesta perspectiva i haurem
de ser capaços d'incorporar-la», va
apuntar el conseller de l’interior.

Espadaler va estar preguntat so-
bre aquest dictamen del TEDH pel
diputat de CiU Lluis Guinó, qui va
opinar que «posa sobre la taula
qüestions que han de veure amb
la convivència, els valors de la fa-
mília, la llibertat familiar, personal,
de consciència i de religió».

«D'acord amb aquests antece-

dents, en quina mesura el Go-
vern té plantejat o articulat un
text respecte a l'espai públic que
satisfaci aquests valors transver-
sals?», va apuntar Guinó.

Espadaler va assegurar que «es
manté intacta la voluntat d'elevar
l'inici de la tramitació de la llei so-
bre l'espai públic just després de
l'estiu», perquè «és un mandat
d'aquesta Cambra que, en el marc
d'aquesta llei, legislar quant a l'o-
cultació de la cara a l'espai públic
i particularment sobre aquesta
qüestió certament controvertida
del burca».

Així, va recordar que «no ha
canviat la necessitat de legislar

respecte a aquesta qüestió», ja
que «hi ha diferents ajuntaments
que demanen la necessitat de te-
nir una empara legal més enllà de
les ordenances» i «donar cobertura
legal», a més que el marc compe-
tencial català permet aproximar-se
a aquest marc.

L'Ajuntament de Lleida va
anunciar per la seva banda que es-
tudia recuperar l'ordenança mu-
nicipal, després que el Tribunal
Europeu de Drets Humans d'Es-
trasburg avalés el passat dia 1 la llei
francesa que prohibeix l'ús d'a-
questes peces

En contra
Una xarxa d'associacions
marroquines va condemnar la
decisió del TEDH de donar
suport la setmana passada a
aquesta llei.

Segons va recollir la premsa lo-
cal, les ONG marroquines, inte-
grades a la xarxa Euromed, esti-
men que la prohibició imposada
per la llei francesa és «despropor-
cionada» i atempta contra el dret
a la llibertat d'expressió, de religió
i a la vida privada. 

En un comunicat, la xarxa mar-
roquina va fer una crida a les as-
sociacions i diferents xarxes de la
societat civil a escala mundial per
mobilitzar-se amb l'objectiu de
demanar l'anul · lació d'una deci-
sió «discriminatòria i plena de
prejudicis».

BARCELONA | EFE/DdG

El Govern regularà l’ús
del burka i el nicab la
propera tardor
Segons la Generalitat, la sentència del Tribunal Europeu de Drets

Humans sobre la llei francesa dóna una «nova perspectiva»


El conseller de Salut, Boi Ruiz, va
assegurar al Parlament que «la
dimensió de llits que hi haurà als
hospitals catalans aquest estiu
serà la mateixa que la de l'any
passat», i va mantenir que aques-
tes mesures «van en funció de la
baixada de l'activitat» i que «sem-
pre hi ha hagut aquests tanca-
ments».

D'aquesta manera, Boi Ruiz va
situar la quantitat de llits oberts per

al període de vacances en un 80 %
i va dir que «l'important és que els
hospitals donin un bon servei» i no
«el nombre de llits disponibles ni
la quantitat de persones que estan
en llista d'espera». 

També el conseller de Salut va
argumentar que els criteris per
decidir la quantitat de llits dispo-
nibles als hospitals «són varia-
bles» i que la reducció d'aquestes
es deu, en gran part, al fet que «el
sistema de salut pública està ab-
sorbint les millores tècniques en
medicina que fan que ja no calgui
ingressar tants pacients».

Per la seva banda, el líder d'ICV-
EUiA, Joan Herrera, va demanar a
Mas que «desautoritzi» el conseller
de Salut, Boi Ruiz, per la seva res-

posta a les queixes ciutadanes pel
tancament de llits als hospitals
catalans.

Mas va declinar desautoritzar
Ruiz, amb qui va dir que té «sin-
tonia», i va remarcar que quan
governava el tripartit també es
tancaven llits hospitalaris, no sen-
se admetre que el sistema està
«tremendament tensionat».

La patronal sanitària, Unió Ca-
talana d'Hospitals, va manifestar
que el tancament de llits a l'estiu als
hospitals catalans és «una pràcti-
ca habitual» davant de la baixada
d'activitat i a la disminució del
nombre de professionals disponi-
bles   i va afegir que «la situació d'a-
quest any no és excepcional res-
pecte a la dels anys anteriors».

BARCELONA | AGÈNCIES/DdG

Ruiz: «Aquest estiu es tancaran
els mateixos llits que l’any passat»
La patronal sanitària ho

considera « una pràctica
habitual» i que respon a la
baixada de demanda



Breus

ACN

El president de la Generalitat, Artur Mas, va defensar ahir els alcal-
des de la Federació de Municipis de Catalunya quan va afirmar que qui
és responsable sobre la legalitat d'una dieta és qui la paga i no qui la rep,
ja que, segons la seva opinió, el perceptor no té per què estar descobrint
constantment si la retribució és legal. D’altra banda, va expressar el seu
desacord amb la sentència absolutòria de l'Audiència Nacional sobre
el setge al Parlament, va remarcar que no li agrada el seu contingut però
que: «de moment, no tinc més remei que empassar-m'ho». El Parlament
i el Govern han confirmat que recorreran la sentència.

BARCELONA | EFE/DdG

Mas defensa els alcaldes que cobraven de
la Federació de Municipis de Catalunya

SESSIÓ DE CONTROL

Els Mossos d'Esquadra investiguen les circumstàncies de la mort d’u-
na dona d'entre 80 i 90 anys que va ser trobada dimecres a la nit al seu
pis del barri de Sant Pere, a Barcelona. Segons fonts policials, la dona
presentava signes de violència, i algunes fonts apunten que podria ha-
ver rebut alguns cops. El cos el va trobar el fill de la víctima abans de les
deu de la nit i, segons alguns veïns, el pis podia estar regirat i amb l'en-
trada sense forçar, cosa que faria suposar que la víctima va deixar en-
trar l'agressor. 

BARCELONA | ACN/DdG

Troben una dona d’edat avançada morta
i amb signes de violència al cos

SUCCESSOS

Un grup de vuit eurodiputats catalans i valencians van enviar ahir una
carta al president del Parlament Europeu, Martin Schulz, per reclamar
que es reprengui el diàleg perquè existeixi l'opció de parlar català en el
ple de l'Eurocambra. Els eurodiputats diuen a Schulz en la missiva que
la mesura no suposaria «cost extra» per al Parlament Europeu ja que
«bona part dels traductors de llengua castellana són bilingües en ca-
talà». Només els catalans Santi Fisas (PP) i Juan Carlos Girauta (Ciuta-
dans) es van quedar fora d'aquesta iniciativa.

BARCELONA | ACN/DdG

Eurodiputats catalans tornen a demanar
a Schulz l’ús del català a l’Eurocambra

PARLAMENT EUROPEU

El Parlament va elegir  a Salvador Alsius - a la dreta de la foto- i Eva
Parera com nous membres del Consell de l'Audiovisual de Catalunya
i va ratificar la renovació de Yvonne Griley, a partir tots ells de l'única
proposta presentada per CiU i ERC. Tots els membres proposats per a
la renovació parcial del consell van tenir el suport de la majoria dels grups
parlamentaris i van aconseguir més dels dos terços necessaris per ser
erigits en el càrrec, és a dir, 90 vots favorables. D'aquesta manera, Al-
sius passarà a ser l'únic periodista membre d'aquest organisme, mal-
grat que la llei exigeix criteris de professionalitat i independència.

BARCELONA | EFE/DdG

Salvador Alsius, Eva Parera i Yvonne
Griley, nous membres del CAC

PARLAMENT CATALÀ

Dues dones amb burka

REUTERS/RALPH ORLOWSKI
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El presidente de la Generalitat, Artur Mas.

Jueves, 10 de julio de 2014, a las 17:20

INTERPELADO EN EL PARLAMENTO

Mas admite una sanidad “tremendamente
tensionada” por falta de recursos
El consejero Boi Ruiz se compromete a que ningún enfermo quede desasistido

Redacción. Barcelona
El presidente de la Generalitat, Artur Mas, ha entrado al trapo de la polémica generada a raíz de confirmar
Salud el cierre de camas hospitalarias en verano (una media del 16 por ciento de las disponibles será
clausurada), y, en este contexto, ha reconocido que el sistema catalán se halla “tremendamente
tensionado” porque la comunidad autónoma dispone de recursos insuficientes para hacer funcionar el
Estado del Bienestar, una situación de la que ha responsabilizado al Gobierno central.

Aun así, ha destacado que, según la Encuesta de Salud de
Cataluña, más del 80 por ciento de los catalanes está
satisfecho con el sistema de salud, y ha agradecido a los
trabajadores de los hospitales que “pongan la cara cada día
para que el sistema funcione”.

Mas ha defendido que “toda la vida” se han cerrado camas
en los hospitales durante el verano porque los profesionales
sanitarios hacen vacaciones y se programan la mitad de
intervenciones quirúrgicas que el resto del año.

“Se cierran, sí, como siempre: como toda la vida”, ha
subrayado en la sesión de control del Parlament y en
respuesta a una pregunta del líder de ICV-EUiA, Joan
Herrera, que ha pedido al presidente catalán que desautorice
a Boi Ruiz.

Mas ha remarcado que también se cerraban camas durante
el verano cuando gobernaba el tripartito, y ha preguntado a
los ecosocialistas si los profesionales sanitarios no tienen
derecho a hacer vacaciones.

Por otro lado, el consejero Ruiz ha asegurado que ningún
paciente de la sanidad pública dejará de ser atendido pese al
cierre de camas previsto este verano en hospitales catalanes.
“Me comprometo a que ningún enfermo público irá a
cualquier centro que no esté en el Siscat –Sistema Sanitario

Integral de Utilización Pública de Cataluña–”, ha afirmado en respuesta a una interpelación de la diputada
DE ICV-EUiA en el Parlament Marta Ribas.

Salud anunció este miércoles que cerrará durante los meses de julio y agosto una media del 16 por ciento
de las 13.072 camas que tienen los hospitales catalanes, lo que supone un total de 2.091 menos, una
cifra similar a la del año anterior.

Comunicado de La Unió Catalana de Hospitales

Por su parte, la patronal de los hospitales catalanes, La Unió –de la que fue presidente el actual consejero
de Salud Boi Ruiz– ha remitido a los medios un comunicado en el que aclara que, “sobre la información
publicada en los últimos días sobre el cierre de camas en los hospitales y la reciente interpelación al
Gobierno por los diversos grupos parlamentarios sobre este mismo tema [la agrupación postula que] el
cierre de alrededor del 15 por ciento de las camas durante el verano es una práctica común en los
hospitales de la red hospitalaria de utilización pública (XHUP) que responde a la necesidad de adaptar en
la caída de la actividad y la disminución en el número de profesionales disponibles en periodo vacacional,
contribuyendo así a una mejor utilización de los recursos y, por lo tanto, a la sostenibilidad económica de
los hospitales”.

Críticas de ICV-EUIA

Herrera ha emplazado a Mas a no seguir los pasos de Ruiz negando la existencia de un problema del
que, ha dicho, alertan los profesionales, los usuarios de la salud pública y los grupos parlamentarios de la
oposición: “¿Cree que todo el mundo exagera?”.

El dirigente ecosocialista ha criticado que el Ejecutivo autonómico haya “traspasado todas las líneas
rojas” recortando 1.600 millones de euros en Salud, y ha censurado que muchos de estos ajustes
respondan a criterios ideológicos. Mas ha respondido que en la actualidad hay más hospitales y menos
dinero, y ha retado a Herrera a explicar de dónde obtener más recursos: “Vayan a buscar ese dinero y lo
pondremos donde ustedes digan”.

C’c también protesta

La diputada de Ciudadanos (C’s), Carme Pérez, ha reprochado a Ruiz que “la sanidad no puede ser un
negocio para el Govern ni para los agentes sociales porque es un derechos de todos los ciudadanos”. En
la pregunta de C’s al Govern sobre las medidas previstas para afrontar la situación del Hospital de
Bellvitge, Pérez ha denunciado que “este verano se cierran 220 camas en el Hospital de Bellvitge y un
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total de 3.100 camas en Cataluña”. Por eso, ha preguntado al consejero de Salud “dónde tienen que ir los
ciudadanos para poder ser atendidos y qué hará el Govern para solucionar la grave situación del centro
de Bellvitge y otros hospitales catalanes”.

“El cierre de camas por motivo de verano antes se aprovechaba para hacer inversiones y para mejorar las
salas, ahora el motivo es estrictamente económico”, ha criticado Carme Pérez. La diputada de C’s ha
asegurado que “el incremento de las listas de espera es alarmante” y que “la falta de camas es una
realidad social y no un mito político”. Además, ha añadido que “no se puede improvisar el hecho de abrir
camas porque requieren de personal altamente cualificado y de revisiones técnicas que garanticen la
seguridad de los pacientes”.

ENLACES RELACIONADOS:

Salud amortiza 2.091 camas hospitalarias este verano (09/07/2014)
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ESTE JUEVES 

CATALUNYA.-La patronal sanitaria 
se alinea con el Govern y ve 
"habitual" el cierre de camas en 
verano 
BARCELONA, 10 Jul. (EUROPA PRESS) - 

   La patronal sanitaria concertada La Unió se alineado con el Govern y ha 
manifestado que el cierre de camas en verano en los hospitales catalanes es 
"una práctica habitual" ante la caída de la actividad y la disminución de 
profesionales disponibles en periodo de vacaciones. 

   En un comunicado este jueves, ha aseverado que "la situación de este año 
no es excepcional respecto a años anteriores", y ha añadido que las camas son 
solo uno de los numerosos recursos de los que dispone el sistema público de 
salid para dar asistencia a los ciudadanos. 

   "Sobre todo en los meses de calor, la atención se puede garantizar desde 
otros recursos asistenciales. Las camas requieren mayor disponibilidad en 
invierno", ha aseverado, y ha precisado que el modelo sanitario catalán goza 
de buenos resultados y de eficiencia. 

   La patronal ha recordado que la red de hospitales de utilización pública 
(XHUP, por sus siglas en catalán) funcionan en el marco de un sistema de 
provisión de servicios sanitarios financiados públicamente y que se basa en la 
colaboración entre centros: "La derivación de pacientes no tiene nada que ver 
con la privatización". 

   También ha dicho que la derivación de pacientes responde a "criterios 
clínicos, de calidad y eficacia" en la gestión de recursos, con el objetivo de 
facilitar la accesibilidad y evitar posibles colapsos en momentos puntuales del 
año.	  
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